
S Z E Q E D Szeged, 1923 julius 26. 

Francia-belga tanácskozások az angol válasz ügyében. 
A párisi és brüsszeli kormányok közöli tovább 

folyik az eszmecsere az angol részletekre adandó 
válasz ügyében. Annyi bizonyos, hogy a londoni 
kormány augusztus 3 án, amikor az angol 
parlament ülésszaka véget ér, birtokában lesz 
a francia válasznak. 

A tegnapi belga minisztertanács eredményéi 
az Echó de Paris tudósítója szerint a kővet-
kező öt pontban lehet összefoglalni: 1. Az 
angol tervezet keverék, melyben a jó és a rossz 
egymás mellett foglalnak helyet. 2. Az angol 
tervezet nem nyit ajtót tárgyalásokra, hanem 
egyenesen felszólít rá. 3. A Ruhr-kérdésben 
Belgium magatartását Franciaországéhoz szabja, 
miulán erre vonatkozólag Franciaországgal meg-
állapodást létesített. 4. A jóvátétel kérdésében 
Belgium nem köti magát szorosan Francia-
országhoz. 5. Meg kell ragadni az alkalmat 
arra, hogy Amerikát újból a szövetségesek 
oldalára nyerjék meg. Azt a gondolatot tehát, 
hogy Németország pénzügyi helyzetét egy el-
fogulatlan és tárgyilagos bizottságra bizzák, 
mely Amerika elnöklete alatt tanácskozzék, éppen 
emiatt nem szabad eleve elutasítani. 

Az angol alsóház legnapi ülésén, iriután 
Ramsay Macdonald leszerelési konferencia 
egybehívására vonatkozó határozati javaslatát 

A kisántánt sinajai konferenciája. 

megindokolta, O'Neill konzervatív képviselő 
módositást nyújtóit be, amelyben a kormányt 
felszólítják, hogy a Népszövetség közvetítésével 
a fegyverkezési verseny megújulásának meg-
akadályozása érdekében érvényesítse befolyását. 
O'Neill megjegyezte, hogy Angiidnak a ruhr-
vidéki helyzet rendezéséig Jentartás nélkül garan-
ciát kell nyújtani a Franciaország részére való 
támadások ellen. 

A lefegyverzési vitában Biidwin miniszter-
elnök kijelentette, hogy a lefegyverzés mind-
eddig lehetetlen, amíg a jóvátételi kérdéssel és 
Franciaország biztonságával alakult helyzet nem 
tisztázódik. 

A Newyork Herald washingtoni jelentése 
szerint amerikai kormánykörökben elfogadnák 
azt a francia javaslatot, hogy a német jóvátételt 
csah 15 év múlva állapítsák meg. Ily körül-
mények közt az Egyesült Álamok hajlandók 
volnának a francia adősság konszolidálásával 
ugyancsak 15 évig várakozni. 

Francia határőrök rálőttek 30 német fiatal-
emberre, akik Áplerpecknél a meg nem szállott 
területre akartak szökni. Két ember súlyosan 
megsebesült, négy ember eltűnt, a többi átme-
nekült a határon. 

A kisántánt küszöbön álló sinajai tanácsko-
zásának anyagáról és magyar vonatkozásáról 
elsőrendű küifödi diplomáciai forrásból a kö-
vetkező rendkívül érdekes adatokai mondották : 

— A kisántánt sinajai tanácskozása elsősor-
ban a Bulgáriában beállott rendkívüli fordulat-
tal fog foglalkozni, illetőleg annak a Balkán 
államokra való behatásával, melyek között Cseh-
ország is mint elsőrendűen balkáni érdekeltségű 
állam, másrészt, mint Franciaország bizalmasa 
szerepel. A cseh imperializmus sorsa ugyanis 
életre-halálra a Balkán államok katonai és po-
litikai esélyeitől függ, másrészt pedig az volt 
eddig a hivatása, hogy nagyszabású francia 
katonai programot politikai program alakjában 
hajtson végre a Duna völgyében a balkáni ál-
lamok szövetségével. 

Ennek a tervnek óriási kudarc) a Cankov-
kormány megalakulása, vagyis a nemzeti és 
militarista Bu'gária. Benes párisi u'ja egyré.zt 
az uj balkáni helyzet, a cíeh kö csőn és a 
cseh francia kereskedelmi szerződés rendezésére 
törekedett, hanem Londonban és Párisban is 
kísérletezett azzal, hogy Csonkamagysrország 
ellen aknákat helyezzen cl, azonban ez nem 
sikerült, Angliában tisztában vannak a balkáni 
politika tényeivel. 

A cseheken kívül a szerb kormány szándéko-
zik Londonban nagy kölcsönt fölvenni. Kísérle-
tezésül mostanában Belgrád városával tárgyal-
tattak nagyobb londoni köcsön érdekében, 
azonban Londonban hire járt, hogy a new/orki, ' 
hír szerint megkötött 100 millió dolláros Fiair-
féle kölcsön nem vált valóra. A román kölcsön 
érdekében Bratianu Princilla pénzügyminiszter 
Párisban, Rómában és Londonban járl, de 
mindenütt eredménytelenül. Rómában, hol a 
fratellenza Latina, vagyis a latin testvériségre 
számítottak, a sajtó valóságos pergő üzzel fo-
gadta a román pénzügyminisztert. Tudvalevő 
ugyanis, hogy Románia senkinek sem akarja 
visszafizetni a régi tartozásokat. 

— Megbízható értesülések szerint a kisántánt 
államok kölcsönei igy állnak. Mig Magyaror-
szággal meg nem egyeznek, addig ők sem jut-
hatnak pénzhez. 

Mértékadó kereskedelmi körökből származó 
értesülés szerint a cseh ipari és kereskedelmi 
tényezők arra törekszenek, hogy a kisántánt 
szinajai értekezletén a kisántánt államok gaz-
dasági és kereskedelmi kapcsolatai is szóba ke-

rüljenek. Prága mind máig nem tudja Rómá-
niával és Jugoszláviával szemben egykori sze-
repét álvenni, amely főleg a földrajzi helyzet 
rovására írandó, de a személyes érintkezés hiá-
nyának is tulajdonítják. A bijon a cseh keres-
kedelmi körök véleménye szerint azzat lehetne 
segíteni, ha a kisántánt államok egymásközti 
forgalmában megszüntetnék az útlevél rendszert. 

Kupán hajintom 
mindazon ögyénöket, akik 

Göre Martsa 
lakodalma 

kimona szöcsköm mögté-
vesztik az én első erejsz-
tésű szöcskömmel, mert 
ez jobb mint a' vót ö. m. 
a. f. Aki röhögni akar 

lükődjön be a 

Belvárosi 
és 

Korzó mozgódába 

13-33 a Szeged telefonszáma 

— A fogadalmi templom építése. A foga-
dalmi templom ez évi építési programja köze-
ledik a megvalósuláshoz. Röviden elkészül a 
tető, fölemelkedik a szentély hét kis tornya, sőt 
a programon kivül még bizonyos mennyiségű 
kőfar gó munkát is eivt'gernek ebben az év-
ben. Jelenleg a szentély bolthajfásán dolgoznak 
a kőművesek. A tornyok csonkán várják be a 
jövő esztendőt és a jövő év programjában sze-
repel a diszes homlokzat elkészítése is. Pénz 
már nem sok maradt, de a polgármester re-
méli, hogy rmjd c?ak megtelik az olajos korsó 
jövőre ismét. 

— Négy jelölt küzd a ceglédi mandá-
tumért. A ceglédi választás vasárnap lesz. Ma 
délben zárták le az ajánl *si ivek határidejét. 
Lendvai István, Pálfy Dániel, Dinich Vidor és 
Szabó László kapták meg az ajánláshoz szük-
séges aláírásokat. Fóthy Vilmos függetlenségi 
párti nem tudta megszerezni a szükséges alá-
írásokat, ugy hogy négy jelölt veszi fel a küz-
delmet. 

— Virányi Sándor meghalt. A pálya köze-
pén, az egyre tartó emelkedés idején dőlt ki az 
élők sorából Virányi Sándor, a magyar színé-
szet egyik értékes tagja. Virányi Sándor mind-
össze 40 évet élt és ennek az időnek majdnem a 
felét a tzinészetnél töltötte, részben a vidéken, 
részben a fő/árosban, ahol utóbb a Renaissance 
Színháznál működött. M jdnem egy évtizeddel 
eze'őít a szegedi színháznak volt kedvelt és 
sokat foglalkoztatott tagja. A közönség szerette 
a vidámságáért és a jó kedélye miatt és meleg 
tapsokkal konstatálta sikereit, amik közű! külö-
nösen emlékezetes nmad a Liliom címszere-
pében való tartalmas sikere. Innen visszakerült 
a fővárosba, ahol felváltva működött a Vig-, a 
Magyar és a Renaissance Színháznál és min-
denütt feltűnt természetes beszédével és köz-
vetlenül haló embetábrázolásával. Egy-két hónap 
előtt gyomorbajról panaszkodott, majd operáció-
nak vetette magát alá, ami sikerű t is, de köz-
ben komplikációk álltak elő éi pár napi szen-
vedés után befejezte a fö!di életet. 

— S ó s a v a i flvejet dobtak B o g y a Jánoa e lé . 
Ma este fél 8 órakor Bogya János nemzetgyűlési kép-
viselő a Váci-utca 2o. számú ház előtt ment el, ami-
kor a ház valamelyik ablakából köiülbelüt kétdecis 
sósavval megtöltött üveget dobtak rá, amely közvetle-
nül mellette esett az úttestre és darabokra tört. A 
képviselőnek semmi baja sem történt. A rendőrség a 
legerélyesebb nyomozást indította meg. 

— A városi ftzéképületeh hatályosabb vé-
delme. Az utóbbi időben kisebb-nagyobb lo-
pások fordultak elő a városi széképületekben, 
a városházán és a bérházban egyaránt. Külö-
nösen a villanykörtéknek akadt idegen gazdája, 
no meg az udvaron fölhalmozott tűzifában is 
bizonyos hiányosságokat észleltek a szemlélők. 
A tanács nemrégen átirt az államrendőrség sze-
gedi kapitányságához és a városi széképületek 
hatályosabb védelmét kérte A főkapitány most 
válaszolt az átiratra, kérte, hogy a hatályosabb 
védelem érdekében a hiva'alos órák után zá-
rassa be a tanács a bérház kapuját és a só-
hajok hídját. A tanács foglalkozott az átíratta', 
de a kapulezárást nem tartotta keresztülvihelő-
nek, mert többször megtörténik, hogy a dél-
utáni órákban is szükség van a közlelPédés 
szabadságára és korlátozatlanságára. 

— A Puaztaazeri Árpád Egyeaf l le t pályázatot 
hirdet dr. Hunyadi Vass Ű3rgely egyesületi tig pálya-
dijára az Árpád-kultusz ápolása céljából. Az értekezés 
címe: „ Árpád alkotása és nemzetünk fennmaradása." 
A jeligés és az iv egyoldalán gépírással irt 2—3 nyom-
tatott ív terjedelmű pályamunkák az egyesület elnök-
ségéhez (Szeged, városháza) 1924 április hó 3o ának 
déli 12 órájáig nyújthatók be. A pályadíj ötvenezer 
korona, amelynek odaítélési joga az egyesületet illeti. 
Az értekezés az Arpád-poliiikát és nemzeti sajátságun-
kat tudomány-népszerűíitő modorban tárgyalja, amely 
a külföld bírálata előtt is megállja helyét. Az ered-
ményt a fővezérség 1924 julius hó első keddjén tar-
tandó ülésen hirdeti ki. 

Szép időben 
az ujszegedi 

ma és minden nap 
délután fél 6-tól a Katonazenekar játszit 

Utolsó hét 
Mig a raktár 
féláronkapható s Korondi ós Lichtmann cipők Abonyi Mihálynál 
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